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Trgovinska in obrtna zbornica. 
(Dodatek k 32. listu „Novic" stran 252. Trgovinska in obrtna zbor

nica po točki VI.) 
Vsak trgovec ve, koliko nadležnega truda si mora 

naložiti, da dobi vsak dan potrebnega srebra za carino 
in kako zelo se dotični carinski uradnik muči, cla celo 
vrsto različnega denarja sprejme in izda. Vse to času 
ne več primerno in zelo mudno poslovanje bi na hip 
prenehalo, če bi se mogla carina plačevati po poštnih 
uradih z vložnicami v zlatu, da bi se 20 mark kot 10 
gold. v zlatu, preračunjeno po kurzu prejšnjega dne, ali 
v bankovcih po povprečnem nadavku (ažijo) na zlato v 
prejšnjem meseci. 

Po poštno * hranilničnem uradu na Dunaji dobi 
finančno ministerstvo vsaki dan poročilo o najvažnejših 
carinskih dohodkih in lahko vsako uro s tistimi razpo
laga, da dobi efektivno zlato ter more tako ne malo 
vplivati na kurz valute ter se v bodoče ogniti valutni 

izgubi, katera je izkazana uže danes po številkah carin
skih dohodkov v 1. tečaju 1885. 

Predlog torej meri na to, naj zbornica blagovoli 
skleniti: „Naj se do vis. c. kr. finančnega ministerstva 
z opozorom na gorenje opazke stavi prošnja, naj se do
voli, da se v bodoče lahko vplačuje carina tudi s c. kr. 
državnimi bankovci po vsak mesec naznanjenem pov
prečnem kurzu nadavka (ažijo) na zlato, ali po prejš
njega dneva kurzu nemške državne marke, slednja s 
podstavo 20 mark = 10 gold., kakor tudi da se sme ca
rina plačevati z vložnicami c. kr. poštno-hranilničnega 
urada za članove check- in Clearing-prometa; „dalje 
naj se pošlje prepis te prošnje na c. kr. trgovinsko mi
nisterstvo, ker se tiče vplačevanja z vložnicami, konečno 
„se naprosijo druge slavne zbornice, da podpirajo to 
prošnjo z jeduakimi koraki". 

Odsek meni, naj bi se opozarjanje na relacijo nem
ške državne marke k goldinarju v zlatu ne podpiralo, 
kar se je pri vpeljavi vplačevanja carine v zlatu kot 
podstava izvolil avstrijski osemgoldinarsKi denar v zlatu 
(20 frankov). 

Dokler pa 20 frankov več velja nego 16 mark, bilo 
bi za državo zelo škodljivo, če bi dovolila vplačevanje 
carine na podstavi 50 krajcarjev = 1 marka in bila bi 
taka prošnja, katera meri na zmanjšanje carine za 1'/„/%, 
pač brezvspešna. 

Pač pa meni odsek, da se bode povsodi z veseljem 
pozdravljalo, če bi se carina mogla plačevati tudi s 
c. kr. državnimi bankovci po vsakomesečno naznanjenim 
povprečnim kurzom nadavka (ažijo) na zlato, 

Kar pa se tiče plačevanja carine z vložnicami 
poštno-hranilničnega urada po dotičnem razširjenji check-
in Clearing-prometa meni odsek, da se to ne more pod
pirati, ker bi tako postopanje zahtevalo več dp>, predno 
bi dobil carinski urad carino plačano, prej pa blaga ne 
sme izročiti. Torej bi ta pravica imeia le problema
tično vrednost. Iz teh razlogov predlaga odsek: „Slavna 
zbornica naj sklene podpirati prošnjo solnograške trgo
vinske in obrtne zbornice le v toliko, v kolikor se tiče 
plačevanja carine tudi s c. kr. državnimi bankovci po 
vsakomesečno naznanjenem povprečnem kurzu nadavka 
(ažijo) na zlato " 

Predlog se sprejme. 
VI. Gospod zbornični svetnik Iv. P e r d a n poroča 

o vlogi eksek. odbora splošnega shoda avstrijskih tovar
narjev likerjev, spirituoz in octa na Dunaji. V tej vlogi 
tožijo, da se zdaj gori imenovane žgane pijače žgo, ne 
ga bi dotičnik imel za to pravico in bi plačeval davek. 
Ti pa spravljajo v promet slabo blago ter tako škodu
jejo opravičenim tovarnarjem. Zarad' tega so se zbrali 
v 1. in 2. dan marca 1885. leta na Dunaji zastopniki 
gori omenjenih tovarnarjev skoro iz vseh avstrijski 
dežel ter da odpravijo vsaj najhujše nedostatke, in pri 
tem shodu se je sklenilo: 

1. Pravica, da se smejo izdelovati spirituoze in ocet, 
more se v bodoče le doseči s posebno koncesijo, katero 
da obrtno oblastvo pod posebnimi pogoji. 

2. Obrtno policijski in dohodarsko- uradni prigled, 
kateremu so zdaj podvrženi samo pravico imajoči Lde-
lovatelji in prodajalci spirituoz, naj se razširi tudi na 
one obrtovalce, kateri prodajajo svoje brez pravice in 
brez obdačenja izdelane spjritove izdelke, ne da bi tudi 
pravico imeli prodajati jih. 

3. Zdaj sicer le izimno nekaterim prebivalcem v 
posebnih krajih dovoljeno krošnjarstvo z octom naj se 
odpravi. 

4. V interesu domače octne industrije naj se zdanja 
uvozna carina na zgoščeno octno kislino primerno poviša. 



Eksekutivni odsek se je obrnil do kranjske trgovin
ske zbornice, naj bi to njegovo prošnjo pri vis. c. kr. 
trgovinskem ministerstvu podpirala. 

Odsek je mnenja, da zbornica ne more podpirati 
omenjene prošnje, kajti če bi pravico, izdelavati spiri-
tuoze in ocet (kis, jesih), napravili v zmislu prošnje za-
visno od koncesije, bi to pač pomenilo, da ta pravica 
postane monopol posamičnih. Na Kranjskem je v ne-
Katerih letih več nego 4000 žganjarnic, katere iz sadja, 
grozdja, drožja, pivarskih odpadkov in jagod žgo žganje; 
dalje je več izdelovalcev likerja in spirituoz. Ti bi mo
rali vsi prositi dopustila (koncesije) ter toraj dokazati 
sposobnost za izdelovanje. Da bi bilo to zelo neprilično 
in da bi se število žganjarnic izdatno zmanjšalo, je 
lahko razvidno. Vsled tega bi tuji tovarnar žganja, ki 
uže zdaj v vinskih krajih z domačimi izdelovalci žganja 
tekmuje, to potem tem lažje storil. 

Isto tako je z octom. Kako pa bi se mogel vršiti 
obrtno-policijski in dohodarsko-uradni prigled, izražajo 
se prosilci pač silno temno v dopisu do zbornice. Oni 
pač delajo na to, da bi trgovci, kramarji, gostilničarji, 
slaščičarji itd. ne smeli več izdelavati spirituoz, in če 
jih uže izdelujejo, naj si pridobijo dopustilo (koncesijo) 
in so podvrženi omenjenemu prigledu. To se pač za 
naše razmere ne more priporočati, ker v Kranjski ni 
istih razlogov, katere navajajo prosilci, sme se temveč 
trditi, da se škodljivejše še blago uvaža, nego se doma 
izdeluje. 

Kar se tiče krošnjarstva z octom (kisom, jesihom), 
se opomni, da pač vedno bolj pojema in Kranjska sploh 
nima vzroka, tako prošnjo podpirati, ker dotični kroš-
njarji nikomur ne prouzročijo izdatne škode. 

Glede zgoščene octne kisline se omenja, da jo 
Kranjska pač malo porabi, da torej tudi izdelovanju 
acta ne škoduje. 

Odsek je toraj mnenja, da zbornica nima vzroka, 
podpirati to prošnjo ter toraj predlaga, naj se o njej 
preide na dnevni red. 

Predlog se sprejme. 
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